
24. Medlemsforslag om oprettelse af kommunalt begravelsesselskab (2010-21181)

medlemsforslag

Det foreslås, 

at Økonomiforvaltningen i samarbejde med Sundheds- og Omsorgsforvaltningen 1.
undersøger muligheden for at oprette et kommunalt begravelsesselskab,

at Økonomiforvaltningen pålægges at undersøge behovet for at udarbejde en 2.
vejledning i hvordan københavnerne skal forholde sig ved dødsfald og gøre den 
tilgængelig på kommunens hjemmeside, samt

at resultatet af undersøgelsen forelægges Borgerrepræsentationen inden 3.
sommerferien.

(Stillet af Enhedslisten)

MOTIVERING
Bedemændenes avancer er tårnhøje. Det blev senest beskrevet i Politiken 2. januar 2010. Årsagen er, 
at konkurrencen reelt er sat ud af kraft, fordi de efterladte ikke stiller spørgsmål ved prisen eller 
indhenter flere forskellige tilbud, før de anmoder en bedemand om at stå for en begravelse. 
Resultatet er f.eks. profitter på kister og urner på 2-400%. Selv en skrabet begravelse løber nemt op 
i 20.000 kroner, hvilket er et uoverkommeligt beløb for mange københavnere.
Derfor yder Københavns Kommune i dag begravelsesstøtte til dem der ikke selv kan betale. 
Københavnernes skattepenge er således med til at sikre de urimelige profitter i branchen.
Enhedslistens formål med oprettelsen af et kommunalt begravelsesselskab er derfor dobbelt. Dels 
ønsker vi, at give københavnerne et billigt alternativ, der forhåbentligt kan bringe markedsprisen ned. 
Og dels ønsker vi, at bringe kommunens udgifter ned.
Vi foreslår desuden, at der oprettes gør-det-selv vejledning til københavnere, der står overfor at 
skulle planlægge en begravelse. Københavnerne skal vide, at det ikke er et krav at have en 
bedemand, en rustvogn o.s.v.
Eventuelt kan det kommunale begravelsesselskab også producere kister og urner til københavnere, 
der vil stå for begravelsen selv og i dag er tvunget til at købe kisten/urnen gennem en bedemand.
I fald det ikke er lovligt at oprette et kommunalt begravelsesselskab for alle københavnere, bør det 
undersøges om det er muligt for kommunen at indgå fælles indkøbsaftaler med 
begravelsesforretninger til de københavnere, der i dag modtager begravelsesstøtte fra kommunen.
Herigennem sikres en fornuftig prisfastsættelse, hvilket vil reducere kommunens udgifter til 
begravelsesstøtte.
Det vil også være muligt igennem indkøbsaftalerne at sikre en høj kvalitet i aftalerne, og at der tages 
hensyn til både miljø- og arbejdsmiljøforhold.



bilag

Borgerrepræsentationens beslutning den 11.02.2010

Enhedslisten tilkendegav, at det trak medlemsforslagets 2. at-punkt.

Socialistisk Folkeparti stillede følgende ændringsforslag:
"Der foreslås følgende tilføjelse til 1. at-punkt:
...eller andre modeller, hvor kommunen kan indgå f.eks. fælles indkøbsaftaler."

Et forslag fra Enhedslisten om at henvise medlemsforslagets 1. og 3. at-punkt samt det af Socialistisk 
Folkeparti stillede ændringsforslag til Sundheds- og Omsorgsudvalget blev vedtaget med 40 stemmer 
imod 11.

For stemte: A, F, O og Ø.
Imod stemte: B, C og V.




